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رشد ۶۳ درصدي معاملات مسکن
 در منطقه ۱ تهران

آمارها حاکي از آن است با وجودي 
که سهم منطقه ۱ از کل معاملات 
مسکن شهر تهران تنها ۱.۵ درصد 
است در مهرماه تعداد قراردادهاي 
خري��د و فروش در اين منطقه ۶۳ 
درصد نس��بت به ماه مش��ابه سال 

قبل افزايش يافته است.
به گزارش ايسنا، مروري بر وضعيت بازار مسکن در مهرماه سال 
جاري که توسط وزارت راه و شهرسازي منتشر شده نشان مي دهد 
در بين مناطق شهر تهران بالاترين قيمت به منطقه ۱ با ميانگين 
۱۰ ميليون و ۲۶۰ هزار تومان در هر متر مربع، کمترين قيمت به 
منطقه ۱۸ با متري ۲ ميليون و ۲۹۶ هزار تومان و بيش��ترين رش��د 
قيم��ت مرب��وط ب��ه منطقه ۲۲ با ميانگي��ن قيمت متري ۴ ميليون 
و ۱۳۸ هزار تومان و ۱۴.۵ درصد رش��د نس��بت به پارس��ال مربوط 
مي شود. کمترين ميزان رشد را هم منطقه ۱۲ داشته که با قيت ۳ 
ميليون و ۲۱ هزار تومان، تنها ۲.۶ درصد نس��بت به پارس��ال رش��د 

قيمت را تجربه کرده است.
بيشترين تعداد معاملات در بين مناطق شهر تهران را نيز منطقه 
۵ با ۱۷.۳ درصد و کمترين تعداد را منطقه ۱۹ با ۰.۹ درصد از کل 
معاملات داشته اند. بيشترين رشد تعداد معاملات را هم منطقه ۱ 
با سهم ۱.۵ درصد و ۶۳.۱ درصد افزايش و کمترين رشد معاملات 
را منطقه ۱۷ با رش��د منفي ۶.۳ درصد نس��بت به مدت مش��ابه سال 

قبل از آن خود کرده اند.
از س��وي ديگ��ر واحده��اي کمتر از ۱۰۰ مت��ر مربع ۷۲.۸ درصد و 
واحدهاي بالاي ۱۰۰ متر ۲۷.۲ درصد از کل معاملات را به خود 
اختصاص داده اند. در اين بين بيشترين سهم مربوط به واحدهاي 
۶۰ تا ۷۰ متر مربع و کمترين س��هم به واحدهاي کمتر از ۳۰ متر 

با ۰.۱ درصد از کل معاملات مربوط مي شود.
از نظ��ر قيم��ت ه��ر متر مربع نيز واحدهاي داراي دامنه قيمتي پنج 
ميليون تومان به بالا ۳۹.۵ درصد و واحدهاي داراي ارزش کمتر 
از پنج ميليون تومان در هر متر مربع ۶۰.۵ درصد از کل معاملات 
را به خود اختصاص دادند. بيش��ترين س��هم بر اساس اين شاخص 
مرب��وط ب��ه واحده��اي ۳ تا ۳.۵ ميليون تومان با ۱۱.۳ درصد از کل 
معاملات مربوط مي ش��ود. بيش��ترين رش��د تعداد معاملات را هم 
واحدهاي داراي متري ۷.۵ تا ۸ ميليون تومان داش��ته که فروش 
آنها نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل ۱۳۵ درصد افزايش داشته 
و کمترين ميزان رشد معاملات هم مربوط به واحدهاي ۱.۵ تا ۲ 
ميليون تومان با رشد منفي ۱۶ درصد بوده که البته رشد ميانگين 

قيمت مسکن شهر تهران مي تواند علت اين کاهش باشد.
همچنين درخصوص عمر بنا نيز کماکان واحدهاي تا ۵ سال ساخت 
با سهم ۴۵.۹ درصد بيشترين فروش داشته اند که البته سهم اين 
واحدها از کل معاملات ۵.۷ درصد نس��بت به مدت مش��ابه س��ال 
قبل کاهش يافته اس��ت. در مقابل س��هم واحدهاي ۱۶ تا ۲۰ سال 
و نيز ۲۰ سال که به ترتيب ۱۲.۶ و ۹.۳ درصد از کل معاملات را 
به خود اختصاص مي دهند به ترتيب ۴.۴ و ۱.۵ درصد نس��بت به 
مدت مش��ابه س��ال قبل افزايش يافته اس��ت. تعداد کل معاملات 
مس��کن ش��هر تهران در مهرماه س��ال جاري نيز ۱۴ هزار و ۱۹۵ 
واحد بوده که نسبت به ماه قبل ۱۰ درصد کاهش و نسبت به ماه 
مشابه سال قبل ۳۶.۱ درصد افزايش داشته است. متوسط قيمت 
مسکن شهر تهران نيز در مهرماه ۴.۷۲ ميليون تومان اعلام شده 
که نس��بت به ماه قبل ۰.۵ درصد و نس��بت به ماه مش��ابه سال قبل 

۷.۳ درصد افزايش نشان مي دهد.

قانون نظام مهندسي براي
 مقابله با امضافروشي بازنگري مي شود

شادمهر کاظم زاده عضو هيات رئيسه کميسيون عمران مجلس،از 
فرسودگي ساختمان هاي نوساز در کشور انتقاد کرد و گفت: امضا 
فروش��ي مهندس��ان يکي از مهم ترين عواملي اس��ت که علاوه بر 
تهديد اس��تحکام س��ازه ها هدر رفت منابع و س��رمايه هاي ملي را 

نشانه رفته است.
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، شادمهر کاظم زاده، 
با انتقاد از وجود س��اختمان هاي نوس��از فرس��وده در کشور، گفت: 
يک��ي از عوامل��ي که به افزايش چنين س��اختمان هايي دامن زده 

پديده امضافروشي است.
نماينده مردم دهلران، دره شهر، آبدانان و بدره در مجلس شوراي 
اس��لامي، با بيان اينکه علت اصلي ش��يوع پديده امضا فروش��ي 
چندش��غله بودن مهندس��ان ناظر است، افزود: راهکار اصلي مقابله 
با اين پديده اين اس��ت که مهندس��اني در اين حوزه به کار گرفته 
ش��وند که تنها ش��غل آن ها نظارت بر روند س��اخت و س��از باشد و 
اي��ن وظيف��ه را حت��ي در عوض دريافت مبالغي به ش��خص ديگر 
نيز واگذار نکنند. عضو هيات رئيس��ه کميس��يون عمران مجلس 
ش��وراي اس��لامي، با تاکيد بر اينکه وظيفه سازمان نظام مهندسي 
در برخورد با پديده امضا فروشي بسيار سنگين است، تصريح کرد: 
مرکز مقررات ملي س��اختمان در وزارت راه و شهرس��ازي از ديگر 
ارگان هاي��ي اس��ت ک��ه مي تواند تحت م��اده ۳۵ نظارت عاليه که 
در تمام ادارات وزارتخانه مس��تقر اس��ت کنترل بر اين مهم داش��ته 
باشد. کاظم زاده با بيان اينکه بايد با تعيين مجازات هاي سنگين 
ممانعت از امضا فروش��ي صورت بگيرد، به خبرگزاري خانه ملت 
گفت: در صورت ادامه روند امضا فروش��ي در برخي از پروژه هاي 
عمراني و س��اخت و س��ازها با عمر پايين س��ازه ها و همچنين هدر 

رفت منابع مواجه خواهيم بود.
کاظم زاده امضا فروشي را از مهمترين عوامل کاهش عمر سازه ها 
در ده س��ال اخير خواند و افزود: مس��ئولان بايد براي مقابله با اين 
پديده دست به کار شده و به صورت ريشه اي با آن برخورد کنند. 
عضو هيات رئيس��ه کميس��يون عمران مجلس شوراي اسلامي از 
تلاش کميسيون عمران مجلس براي مقابله با پديده امضا فروشي 
خبر داد و گفت: بازنگري در قانون کنترل کيفي ساختمان و قانون 
نظام مهندس��ي براي مقابله با پديده امضا فروش��ي در کميته هاي 

تخصصي کميسيون عمران مجلس در دستور کار قرار دارد.

درآمد ترانزيت ريلي، جايگزين
 نفت فروشي شود

عضو کميسيون برنامه و بودجه گفت: درآمدهاي حاصل از توسعه 
ترانزي��ت ريل��ي مي تواند با برنامه ريزي مناس��ب جايگزين بخش 
قابل توجهي از درآمدهاي نفتي ش��ود. به گزارش روزنامه تجارت 
به نقل از شرکت راه آهن، محمد خدابخشي با بيان اينکه بيش از 
۵ هزار و ۷۰۰ کيلومتر خط آهن در دست احداث است، افزود: در 
مجلس شوراي اسلامي به خصوص کميسيون تلفيق برنامه ششم، 
تلاش کرديم تا اعتبارات خوبي براي کمک به توسعه حمل و نقل 
ريلي تصويب ش��ود. وي با تأکيد بر لزوم توس��عه حمل ونقل ريلي 
خصوصا در ۲ بخش حمل بار و ترانزيت اظهار داشت: ما مي توانيم 
حمل کالاهاي کش��ورهاي همس��ايه را بر عهده بگيريم و درآمد 

قابل توجهي را از اين بخش براي کشور کسب کنيم.
نماينده مردم اليگودرز در مجلس ش��وراي اس��لامي با بيان اينکه 
اين بخش از درآمدها در آينده با برنامه ريزي مي تواند جاي بخش 
قابل توجهي از درآمدهاي نفتي را بگيرد خاطرنشان کرد: همچنين 
اين امر موجب صرفه جويي در مصرف سوخت و کاهش بار جاده ها 

مي شود و قيمت نهايي توليد کالا را کاهش مي دهد.

پيشخوان

راه ومسکن

گ�روه راه و مس�كن: پ��س از برگ��زاري انتخابات 
رياست جمهوري، درخرداد ماه ۹۶ بود که مجدد 
تفکيک بخش مس��کن از حوزه راه مطرح ش��د که 
کميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس به 
ط��رح انت��زاع وزارت راه و شهرس��ازي در تيرماه 
س��ال جاري راي مثبت داد، اما کميس��يون صنايع 
و معادن مجلس ش��وراي اس��لامي با اجراي اين 
طرح مخالفت کرد، اما روز يکش��نبه ) ۱۶مهرماه 
۹۶( کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي نيز 
به طرح تفکيک حوزه راه از بخش مس��کن راي 
مثبت داد، لذا طرح انتزاع وزارت راه و شهرسازي 
از دومين پيچ خود در مجلس شوراي اسلامي عبور 
کرده اس��ت به طوري که با موافقت کميس��يون 
عمران مجلس شوراي اسلامي در خصوص طرح 
انتزاع وزارت راه و شهرسازي، تفکيک حوزه راه از 

بخش مسکن تا حدودي قوت گرفته است.
ماجراي ادغام وزارت راه و شهرسازي ���

س��ال ۱۳۸۹ب��ود که موضوع ادغ��ام وزارت راه و 
ترابري با وزارت مسکن طي جريان يک استيضاح 
در دولت احمدي نژاد کليدخورد. ماجرا از اين قرار 
بود که مجلس ش��وراي اس��لامي قصد استيضاح 
حميد بهبهاني وزيرراه و ترابري دولت احمدي ن ژاد 
را داش��ت، اما وي در صحن علني مجلس حاضر 
نش��د، بنابراين نمايندگان مجلس به اس��تيضاح 
حميد بهبهاني وزير راه و ترابري دولت دهم راي 
مثبت دادند و در اين راس��تا محمود احمدي نژاد 
در واکنش به اين موضوع براي هر دو وزارتخانه 
راه و ترابري و مسکن يک سرپرست معرفي کرد 
و به نوعي اين دو وزارتخانه در هم ادغام ش��دند 
و سپس عنوان وزارت راه و شهرسازي را به خود 
گرفت که اين روند تا امروز ادامه پيدا کرده است. 
با آغاز به کار دولت يازدهم، عباس آخوندي سکان 
دار وزارت راه و شهرسازي شد، وزارتخانه اي که 
هم با رکود ش��ديد بخش مس��کن دس��ت و پنجه 
نرم مي کرد و هم ناوگان حمل و نقل کش��ور اعم 
از ج��اده اي، ريلي، هوايي و دريايي با مش��کلات 
عديده اي مواجه بود به طوري که مش��کلات هر 
دو بخ��ش مس��کن و راه ب��ه يکديگر گره خورده 
بودن��د، ل��ذا تمرکز وزارت راه و شهرس��ازي پس 
از توافق هس��ته اي درخصوص اجراي طرح هاي 
حوزه هوايي از جمله خريد هواپيماهاي برجامي و 
اح��داث بي��ش از ۱۰ هزار کيلومتر راه ش��هري و 
روس��تايي باعث دلخوري فعالان بخش مس��کن 

ش��د، به اين صورت که وزارت راه و شهرس��ازي 
ب��ه هي��چ عنوان به بحث خروج مس��کن از رکود 

توجهي ندارد.
تفكيک وزارت راه و شهرس�ازي نيازمند کار  ���

کارشناسي است
طرح انتزاع وزارت راه و شهرس��ازي همانند ساير 
لوايح دولت، موافقان و مخالفان خاص به خود را 
دارد به عقيده موافقان طرح انتزاع، خروج بخش 
مسکن از رکود به عنوان بخش پيشرو و اشتغال زا 
در کشور ارجعيت دارد به همين دليل موافق بحث 
انتزاع وزارت راه و شهرسازي هستند، اما مخالفان 
جداي��ي پيکره راه از مس��کن معتقدند که باتوجه 
به اينکه در س��ال هاي گذش��ته نگاه جزيره اي که 
در دو حوزه راه و مس��کن وجود داش��ت، خطوط 
جاده اي و ريلي با فاصله از ش��هر ها س��اخته ش��ده 
 است که خوشبختانه در دولت يازدهم اين رويکرد 
اصلاح ش��ده است. به عقيده بسياري از مخالفان 
طرح انتزاع وزارت راه و شهرسازي، ايستگاه هاي 
راه آهن که در س��ال هاي قبل س��اخته شده است 
بيش از ده ها کيلومتر با شهر فاصله دارد، زيرا برنامه 

وزارت راه و ترابري تنها اين بود که راه آهن بسازد 
و مساله شهر جدا تصور مي شد، لذا در دولت تدبير 
و اميد اين مفهوم يکپارچه شد به طوري که وقتي 
حمل و نقل با يک شهر ارتباط دارد بايد با پيکره 
شهر مرتبط باشد، نه اينکه در فاصله ي دور از شهر 
اقدام به ساخت ايستگاه راه آهن کرد. متاسفانه در 
دولت دهم مساله حمل و نقل عمومي داخل شهر 
ه��م مغف��ول مانده بود و وزارت راه و ترابري تنها 
خود را متولي حمل و نقل خارج از شهر مي دانست 
و وزارت مسکن هم تنها به مساله ساخت مسکن 
در داخل شهر توجه مي کرد، در حالي که حمل و 
نقل حومه اي آن قدر مهم شد که دولت در برنامه 
شش��م توس��عه آن را در لايحه درج کرد و مجلس 
هم به تصويب رس��اند که ش��رکت حمل و نقل 
حومه اي تش��کيل ش��ود تا ارتباط حاشيه نشينان 
و حوم��ه را با ش��هر اصل��ي به صورت ريلي برقرار 
کند، زيرا مساله حاشيه نشيني از طريق يکپارچگي 
حمل و نقل مي تواند رفع ش��ود. به گفته محس��ن 
نريمان قائم مقام وزير راه و شهرسازي، وزارت راه 
و شهرسازي نصف دولت است و در شرايط فعلي 

تفکيک وزارت راه و شهرسازي از يکديگر نيازمند 
پرداخت هزينه هاي هنگفتي است لذا بايد در اين 

زمينه کار کارشناسي صورت گيرد. 
جدايي راه از مسكن به معناي گسست پيكره  ���

واحد است 
همچني��ن درخص��وص طرح انت��زاع وزارت راه و 
شهرس��ازي، محس��ن پورس��يدآقايي مديرعامل 
سابق راه آهن و معاون فعلي حمل و نقل و ترافيک 
شهرداري تهران معتقد است که تفکيک بخش راه 
از بخش مس��کن اش��تباه است. مبحث شهرنشيني 
و مبح��ث حم��ل و نق��ل چه از بعد درون ش��هري و 
چه برون ش��هري دو مفهوم به هم پيوس��ته هستند 
و نمي ت��وان اي��ن دو مقول��ه را از يکديگر جدا کرد، 
لذا يکي بودن وزارت راه و شهرسازي در اين دوره 
بهتري��ن فرص��ت را ايج��اد کرد ک��ه بحث حمل و 
نقل و بحث شهرسازي با يکديگر يکپارچه شود و 
رويکرد اشتباه سال هاي گذشته کنار گذاشته شود. 
تفکي��ک مج��دد وزارت راه و شهرس��ازي با توجه 
به بس��تر ايجاد ش��ده، هزينه بر و زمان بر اس��ت و در 
صورت تفکيک تقريبا دو س��ال از وقت وزير راه يا 

وزير مسکن گرفته مي شود؛ زيرا حل مساله ي اداري 
در تفکي��ک خ��ودش نوعي معضل اس��ت. در تمام 
استان ها بايد براي هريک از وزارتخانه ها ادارات کل 
تعيين ش��ود، ادارات کل نيرو، ساختمان، مديرکل، 
معاون و پرسنل مي خواهند. بسياري در اين ادغام 
جابه جا ش��ده اند و نمي توانند برگردند. لذا تفکيک 
حداقل دو سال وقت اجرايي را براي کار مي گيرد و 
حيف است در شرايطي که دولت دوازدهم قصد دارد 
در چهار ساله دوم به وعده هاي خود عمل کند، وقت 
خود را صرف بروکراسي اداري، تفکيک، مشکلات 

محل و مکان و جذب نيرو و استخدام کند.
وزير مس�كن مس�ئول رونق يا رکود مس�كن  ���

نيست
مديرعامل س��ابق راه آهن درباره رکود ۴.۵ س��اله 
بخش مسکن که به عنوان يکي از استدلال هاي 
موافقان جداسازي وزارت راه و شهرسازي مطرح 
مي ش��ود، گفت: يک اش��تباه برداش��ت صورت 
مي گيرد و برخي اش��خاص فکر مي کنند که وزير 
مسکن مسئول رونق يا رکود مسکن است. اقدام 
دولت دهم در راه اندازي مسکن مهر و واردشدن 
وزارت مس��کن به امر س��اخت و س��از اشتباه بود، 
ل��ذا اگ��ر آن رويکرد که وزارت مس��کن نبايد وارد 
حوزه س��اخت و س��از ش��ود را لحاظ کنيم، نقش 
اصلي در رکود يا رونق مس��کن با وزارت اقتصاد، 
بانک مرکزي و سياست هاي کلان دولت در حوزه 
اقتصاد است نه با وزارت مسکن. درست است که 
وزير مس��کن هم مي تواند سياست پيشنهادي در 
بخش مسکن ارايه کند، اما پيشران هاي اقتصادي 
اس��ت که رکود يا رونق را در بخش هاي مختلف 
ايج��اد مي کند. اگر سياس��ت هاي پولي و بانکي، 
سياس��ت هاي ماليات��ي و اقتص��ادي دولت تغيير 
نکن��د،  تفکي��ک وزارتخانه راه و شهرس��ازي به 
تنهايي هيچ نقشي در رونق بازار مسکن نخواهد 
داش��ت. اي��ن تصور که وزارت مس��کن را مقصر 
رکود بخش مس��کن بدانيم مانند اين اس��ت که 
وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعي را مسئول اشتغال 
در کش��ور بدانيم. بع��د بگوييم اگر بيکاري داريم 
مس��ئولش سياس��ت هاي غلط وزيرکار است و با 
اين فلسفه بخش رفاه را از وزارت کار جدا کنيم. 
اين ديدگاه اش��تباه اس��ت؛  زيرا مسئول اشتغال در 
کش��ور، تنها وزير کار نيست بلکه اقتصاد، صنعت 
و سياس��ت هاي کلان توس��عه منجر به افزايش يا 

کاهش اشتغال مي شود.

 »تجارت« طرح انتزاع وزارت راه و شهرسازی را بررسي كرد؛

بیراهه جدایی مسکن از راه

روسیه و ایران كانال سوئز را دور مي زنند  بندر نکا ركورد زد  كاسپین داراي بیشترین درصد تاخیر
طبق اعلام س��ازمان هواپيمايي کشور 
در مهرم��اه ۹۶، از نظ��ر تعداد پروازهاي 
به موقع انجام ش��ده شرکت هواپيمايي 
ماهان با ۵۰۹ پرواز صدرنش��ين بوده و 
پ��س از آن آس��مان ب��ا ۴۷۴، ايران اير با 

۳۷۱، قش��م اير با ۳۳۹ و زاگرس با ۲۸۳ پرواز قرار گرفته اند. از 
نظر درصد پروازهاي به موقع شرکت هواپيمايي معراج عملکرد 
موفق ۹۳ درصدي را به ثبت رسانده است. از نظر تعداد پروازهاي 
تاخيردار شرکت هواپيمايي آسمان با ۴۸۳ پرواز بيشترين تاخير 
را ب��ه ثب��ت رس��انده و پس از آن اي��ران اير با ۲۹۰، آتا اير با ۲۶۵ 
و زاگ��رس ب��ا ۲۲۸ پ��رواز قرار گرفته اند. از نظر درصد پروازهاي 
تاخيري در ماه گذش��ته ش��رکت هواپيمايي کاسپين ۵۱ درصد و 

آسمان ۵۰ درصد از پروازهايشان را با تاخير انجام دادند.

بن��ادر جنوبي در طول ماه هاي گذش��ته 
توانسته اند عملکرد قابل توجهي در تخليه 
و بارگي��ري درياي��ي به ثبت برس��اند،اما 
آماره��اي جديدحاک��ي از آن اس��ت که 
دو بندر ش��مالي ايران هم عملکرد قابل 

توجهي در اين حوزه به ثبت رسانده اند. در طول هفت ماهه امسال 
ميزان تخليه و بارگيري محموله هاي اقتصادي در دو بندر اميرآباد و 
نکا به رشد ۵۶ درصدي رسيده  است. اين دو بندر بيش از دو ميليون 
تن کالا تخليه يا بارگيري کرده اند که بندر نکا توانس��ته در حوزه 
تخليه و بارگيري مواد نفتي رکوردي قابل توجه به ثبت رس��اند و 
با افزايش بيش از ۱۲ برابري به بيش از ۲۳۱ هزار تن کالا رسيده 
است. همچنين بندر اميرآباد با اتصال به شبکه ريلي عملکرد خود 

در راه آهن را به دو برابر افزايش داده است.

روس��يه با حمايت ايران در نظر دارد براي 
دور زدن دري��اي بالتيک و کانال س��وئز، 
کريدور جديد ترانزيتي بسازد. نيو اينفورم 
در اين باره نوش��ت که ايران علاقمند به 
کريدور ترانزيتي جديد از هند به اتحاديه 

اروپا از طريق خاک روس��يه و آماده حمايت از اين پروژه بوده و در 
همين خصوص اعلام کرده اس��ت که ميزان تبادلات محموله اي 
در بنادر اين کشور رشد قابل ملاحظه اي داشته اند. همچنين ايران 
تلاش هايي را در راستاي توسعه زيرساخت هاي بندري که بايد به 
يکي از اجزاي مهم کريدور لجستيکي روسيه "شمال- جنوب" مبدل 
شود، در دست اجرا دارد. براي تحقق اين طرح ايران از هند تجهيزات 
بندري به مبلغ ۸۵ ميليون دلار سفارش داده که اين موضوع گواه 

علاقه ايران به کريدور ترانزيتي از طريق خاک روسيه است. 

سازمان ملي زمين و مسکن اعلام کرد: در ماه گذشته 
)مه��ر م��اه( از حدود ۵۰ هزار مترمربع اراضي دولتي و 
ملي اس��تان تهران به ارزش بالغ بر ۲۷ ميليارد تومان 
رفع تعرض ش��د. به گزارش روزنامه تجارت به نقل از 
وزارت راه و شهرس��ازي، س��ازمان ملي زمين و مسکن 
اع��لام ک��رد: با راه اندازي يگان حفاظت از اراضي ملي 
و دولتي در س��ازمان ملي زمين و مس��کن از س��ال ۹۴ 
تا کنون توجه به اراضي ملي و دولتي بيش از گذش��ته 
مورد توجه قرار گرفت. بر اساس اعلام يگان حفاظت 
سازمان ملي زمين و مسکن آمار رفع تعرض و همچنين 
اجراي احکام قطعي در اس��تان هاي مختلف کش��ور در 

مهرماه سال جاري )۹۶( به شرح زير است:
اس��تان ته��ران: رف��ع تعرض ۳ ه��زار مترمربع زمين 
ب��ه ارزش ۴.۵ ميلي��ارد تومان در شهرس��تان رودهن، 
رف��ع تع��رض ۳ ه��زار مترمرب��ع زمين ب��ه ارزش ۱.۵ 
ميلياردتومان در شهرس��تان گيلاوند، رفع تعرض ۴۳ 
هزار و ۱۱۱ مترمربع زمين به ارزش ۲۱ ميليارد و ۵۵۵ 
ميليون تومان در رودهن. خراسان رضوي: خلع يد و قلع 
و قمع ۱ ميليون و ۱۱۰ هزار مترمربع اراضي به ارزش ۲۲ 
ميليارد تومان در شانديز، رفع تصرف ۳ هزار مترمربع 

اراضي به ارزش ۹۰۰ ميليون تومان در طرقبه
جنوب سيستان و بلوچستان: اجراي حکم قطعي ۱۵۰ 
ه��زار مترمربع اراضي ب��ه ارزش ۴.۵ ميلياردتومان در 
چابهار خوزس��تان:رفع تعرض ه��زار مترمربع اراضي 
ب��ه ارزش ۱.۵ ميلياردتوم��ان در اه��واز، رفع تعرض ۵ 

ه��زار مترمرب��ع اراضي به ارزش ۲.۵ ميليارد تومان در 
مسجدسليمان

چهارمحال و بختياري: اجراي حکم قطعي ۸۰۰ هزار 
مترمربع اراضي به ارزش ۴۰ ميليارد تومان در بروجن 
اردبيل: اجراي حکم قطعي در ۳۷ هزار و ۳۹۹ مترمربع 
اراض��ي ب��ه ارزش ۲۲ ميلي��ارد و ۶۸۰ ميلي��ون تومان 

در اردبيل
گيلان:رفع تعرض از۷ هزار مترمربع اراضي به ارزش 

بيش از ۱ ميليارد تومان در سياهکل
کرمان:رفع تعرض از ۱۰ هزار مترمربع اراضي به ارزش 

۶ ميليارد و ۵۰ ميليون تومان در سيرجان
کردس��تان: رف��ع تعرض از ۴ ه��زار مترمربع اراضي به 

ارزش ۳ ميليارد و ۲۰۰ ميليون تومان در سنندج
البرز:رفع تعرض از ۲ هزار مترمربع اراضي به ارزش ۴ 

ميليارد تومان در کرج
يزد: اجراي حکم قطعي در ۲ هزار و ۲۳۸ مترمربع اراضي 

به ارزش بيش از ۶۷۱ ميليون تومان در مهريز
مرک��زي: رف��ع تعرض از ۱۲ ه��زار مترمربع اراضي به 

ارزش ۶۰۰ ميليون تومان در آشتيان
هرم��زگان: رف��ع تعرض از ۴ ه��زار مترمربع اراضي به 

ارزش ۶ ميليارد تومان در بندرعباس
جن��وب ف��ارس: رفع تعرض از ۸۶۳ مترمربع اراضي به 

ارزش ۶۹۰ ميليون تومان در شهر لار
همدان: رفع تعرض از ۴ هزار مترمربع اراضي به ارزش 

۴ ميلياردتومان در نهاوند

آزادسازي ۵ هكتار از اراضي ملي استان تهران در مهرماه
رئيس کميس��يون عمران مجلس، از گراني نرخ بليت 
حمل و نقل عمومي در بازگش��ت زوار به کش��ور انتقاد 
کرد و گفت: دس��ت اندرکاران برگزاري مراسم اربعين 
هفته آتي براي گزارش دهي ميهمان اين کميس��يون 

هستند.
محمدرضا رضايي در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري 
خان��ه ملت، با اش��اره به برخ��ي دلالي ها در خصوص 
فروش بليت اربعين، گفت: متاس��فانه اکنون که س��فر 
بس��ياري از زائران به پايان رس��يده و حجم زوار براي 
بازگش��ت به کشور افزايش يافته قيمت بليت هواپيما، 

قطار و اتوبوس رشد را تجربه کرده است.
نماينده مردم جهرم در مجلس ش��وراي اس��لامي، با 
بيان اينکه نبايد نرخ ها تابع تقاضا تغيير کنند، تصريح 
کرد: مصوب کردن نرخ ها براي ممانعت از تغيير آن ها 
در مناس��بت هاي مختلف لازم اس��ت و از همه مهم تر 
برخورد با دلالان و سوء استفاده کنندگان است که از 
بازار تقاضاي زياد براي خود کاسبي به راه مي اندازند. 
وي ب��ا تاکي��د ب��ر اينکه يک بار براي هميش��ه بايد با 
تغيير مناس��بتي نرخ ها برخورد شود، افزود: هفته آينده 
کميس��يون عمران مجلس با دعوت از مسئولان ستاد 
اربعين به بررسي کم و کيف برگزاري مراسم پياده روي 
ميليوني اربعين و اقدامات انجام شده از سوي اين ستاد 
مي پردازد. در خلال گزارش گيري کميسيون عمران 
مجلس از س��تاد اربعين اگر محرز ش��ود که دستگاهي 
در فروش بليت حمل و نقل عمومي چه در مسير خروج 

از کشور يا ورود به آن تخلف داشته با اشد مجازات با 
آن برخورد خواهد شد.

اين نماينده مردم در مجلس دهم، با اشاره به مشاهداتش 
از رس��يدگي ضعيف و ناهماهنگي ها در بازگش��ت زوار 
به کش��ور، گفت: متاس��فانه بيش��ترين ناهماهنگي در 
مس��ير بازگش��ت زائران به کشور ديده شد که کمترين 
امکانات براي زوار در مرز وجود داشت که در اين باره 
مس��ئولان بايد پاس��خگو باشند.عدم پيش بيني موارد 
مورد نياز براي زوار در خاک عراق از ضعف هايي است 
که مسئولان برگزاري اربعين به آن توجه نداشته اند و 
مشکلاتي را براي مردم به وجود آورد.هفته آينده پليس 
راه، وزارت کش��ور و س��اير دست اندارکاران برگزاري 
مراسم پياده روي اربعين با ارايه گزارشي از اين مراسم 
ميليوني ميهمان کميسيون عمران مجلس هستند تا با 
رفع نواقص در س��ال جاري بتوانيم در س��ال هاي آينده 

بهترين مراسم را برگزار کنيم.

ورود مجلس به موضوع گراني بليت

قرارداد هاي خريد هواپيما همچنان به قوت خود باقي است

تامين هزينه هاي خريد هواپيما از منابع مالي بين المللي
 رييس سازمان هواپيمايي کشوري با بيان اينکه آن چيزي که 
در خري��د هواپيم��ا براي ما اهميت زيادي دارد تامين هزينه هاي 
آن از مناب��ع مال��ي بين المللي اس��ت، گف��ت: قرارداد هاي خريد 
هواپيم��ا از ش��رکت هاي اروپاي��ي و آمريکايي همچنان به قوت 

خود باقي است.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به نقل از پايگاه خبري وزارت راه و 
شهرس��ازي، علي عابدزاده رييس س��ازمان هواپيمايي کشوري 
اظهار کرد: شرکت هاي سازنده هواپيما که قرارداد هاي فروش به 
شرکت هاي ايراني منعقد کرده اند هنوز هم اجراي اين قرارداد ها 

را دنبال مي کنند.
معاون وزيرراه و شهرس��ازي اظهارک��رد: محدويت هاي جديد 
کنگره امري��کا و دولتم��ردان اي��ن کش��ور، قرارداد ه��اي خريد 
هواپيما ها را تحت تاثير قرار نداده و هيچ مقام رس��مي در دولت 

آمريکا در اين خصوص اعلام نظر نکرده است.
عاب��دزاده ب��ا بيان اينک��ه آن چيزي که در خريد هواپيما براي ما 
اهمي��ت زي��ادي دارد تامي��ن هزينه ه��اي آن از منابع مالي بين 
المللي است، گفت: بايد تلاش کنيم منابع مالي آن را از طريق 

فاينانس خارجي تامين کنيم، اما در حال حاضر ش��رايط س��خت 
شده است.

به اعتقاد تحليلگران دولتمردان و قانونگذاران آمريکايي در يک 
تقسيم کار برنامه ريزي شده، تلاش دارند تا بدون لغو يا آسيب 
رساندن به توافق هسته اي و برجام از مسيري ديگر و با بهانه هايي 
متفاوت، رويکرد تحريم و فش��ار بر تهران را پيگيري کنند. اين 
تحريم ها نگراني بس��ياري از کارشناس��ان و سياستمداران ميانه 
روي آمريکاي��ي در ب��اره تعه��د آمريکا به برجام را در پي داش��ته 
است.   پيش از اين برخي سياستمدارن آمريکا از جمله جان کري، 
وزير خارجه پيشين اين کشور و تعدادي از اعضاي کنگره درباره 

اعمال  تحريم هاي تازه عليه ايران هشدار داده بودند.  
با اجرايي شدن برجام و لغو تحريم هاي ظالمانه همزمان با سفر 
دکتر حس��ن روحاني اواخر س��ال ۹۴ به پاريس، پيش قرارداد 
خريد ۱۰۰ فروند هواپيماي ايرباس در فرانس��ه بين ايرباس و 

ايران اير منعقد شد.
ب��ا امض��اي نهايي قرارداد ايران اي��ر با ايرباس براي خريد ۱۰۰ 
فروند هواپيما در تهران نخستين فروند از هواپيما هاي خريداري 

ش��ده اواخر دي ماه ۹۵ و پس از آن يک فروند هواپيماي ۳۳۰ 
در اس��فندماه و يک فروند ديگر در اوايل فروردين ماه س��ال ۹۶ 
وارد کش��ور ش��د تا در مس��ير هاي داخلي و بين المللي پرواز هاي 

خود را آغاز کنند.
همزم��ان ب��ا امضاي اين قرارداد اي��ران اير قرارداد ديگري را با 
ش��رکت بوئينگ امريکا در تهران منعقد کرد تا از اين ش��رکت 
نيز ۸۰ فروند هواپيما خريداري کند که اولين فروند آن در سال 
۲۰۱۸ به ايران اير تحويل خواهد شد. در سومين قراردادي که 
ايران اير با شرکت اي. تي. آر زير مجموعه ايرباس منعقد کرد 
قرار است از اين شرکت ۲۰ فروند هواپيماي ۷۲ نفره خريداري 
شود و با ورود ۴ فروند آن به ناوگان هوايي ايران اير هم اکنون 
اي��ن هواپيما ه��ا پرواز هاي عملياتي خود را در بين فرودگاه هاي 

کم برخوردار آغاز کرده اند.
پس از شرکت هواپيمايي ايران اير، شرکت هواپيمايي آسمان نيز 
قرارداد خريد )۳۰+ ۳۰( فروند هواپيماي بوئينگ ۷۳۷ مکس را 
امضا کرد و طبق قراردادي که به امضا رسيده شرکت هواپيمايي 
آسمان براي خريد ۶۰ فروند هواپيما بايد مبلغ سه ميليارد دلار به 

شرکت بوئينگ پرداخت کند که ۵ درصد آن را شرکت هواپيمايي 
آسمان پرداخت خواهد کرد و ۹۵ درصد ديگر از طريق فايناس 

خارجي تامين خواهد شد.
قرار است تحويل نخستين هواپيما بوئينگ ۷۳۷ مکس در سال 
۲۰۲۲ آغاز شود و ظرف ۲ سال بوئينگ بايد همه اين ۳۰ فروند 

هوايپما را به شرکت اسمان تحويل دهد.
در اقدامي ديگر در اوايل تيرماه ۹۶، شرکت هواپيمايي قشم اير 
در حاش��يه نمايش��گاه بين المللي هوايي پاريس، پيش قرارداد 
خري��د ۱۰ فرون��د هواپيم��اي بوئينگ ۷۳۷ مکس را با ش��رکت 
بوئينگ امضا کرد و پس از آن ش��رکت هوايي ايران اير تور نيز 
در اين نمايشگاه موفق شد تفاهم نامه خريد ۴۵ فروند هواپيماي 
ايرب��اس از خان��واده ۳۲۰ را به مبلغ ۴.۵ ميليارد يورو با ش��رکت 

ايرباس به امضا برساند.
طبق اين قرارداد ها تاکنون ايرباس ۳ فروند و اي تي آر ۶ فروند 
هواپيماي جديد به ايران اير تحويل داده اس��ت که هم اکنون 
اين هواپيما ها در مسير هاي داخلي و خارجي در حالي سرويس 

دهي به مسافران هستند.


